
كريس�تين رونالدو و بعد از آن نيم�ار به ايران 
آمدند و با تيم هايي ايراني بازي كردند، مدتي 
بع�د از آن نيز تيم ه�اي ايراني در مس�ابقات 
آسيايي حضور پيدا كردند. در اين ميان يكي 
از اتفاقات جالب توج�ه در زمان بازي تيم هاي 
ايراني اين بود كه برخي به شدت تحت تأثير نام 
حريف قرار مي  گرفتند و حتي برخي از مربيان 
و كارشناس�ان معتقد بودند بازيكنان قبل از 
بازي نيز خود را شكست خورده مي  دانستند. 
در گفت  وگوي »ج�وان« با عليرضا ش�ريفي 
يزدي، روانشناس  اجتماعي، مشكلاتي را كه 
اين تفكر از پيش  باخته ب�راي بازيكنان در پي 
 دارد و همچنين راهكاري كه بتوان با اين الگوی 
ذهني در جامعه مقابله كرد، بررسي كرده ايم. 

از نظر روانشناسي اين اتفاق كه فرد 
قبل از رقابت ورزشي يا كاري سخت 
در زندگي، خود را شكس�ت خورده 

بداند، چه اتفاقي را رقم مي  زند؟
برداش��ت مغز به شكل مش��خص  روي عملكرد 
انسان اثر مثبت مي  گذارد، يعني اگر ما در ذهنمان 
اين باش��د كه مي  توانيم يك كاري را انجام دهيم 
و با قدرت در دلش برويم، اي��ن امكان وجود دارد 
كه شانس موفقيت ما خيلي بيش��تر شود، حالا 
معكوس آن چيزي است كه ش��ما اشاره كرديد. 
مثلًا رونالدوي صاحبنام كه با شكس��تن ركورد 
دايي ركورددار گل دنيا هم هست به ايران مي  آيد. 
حال اينكه وقتي اين ف��رد صاحبنام آمده ما جلو 
جلو احساس بازندگي داريم، اين به ميزان بسيار 

زيادي تأثير دارد. 
بايد براي اصلاح آن چكار كنيم؟

بحث اين است كه من بهترين و بالاترين حد توان 
خودم، تيمم، گروهم و همه اينها را به كار مي  گيرم 
و بقيه را به خدا مي  س��پارم، يعني اگر بدانند كه 
بسياري از بچه ها ما توانمندي هاي بسياري دارند، 
اينگونه اسير دس��ت رونالدو نمي  شوند. بالاخره 
رونالدو همانطور كه گفتم بعد از س��ال ها تلاش 
ركورد فوتباليست ما را شكسته است و اين احساس 
باورمندي مي  تواند اين تفكر كوچك بيني را بشكند. 
علي دايي هم وقتي آقاي گل دنيا شد كه خودش 
را باور داش��ت، نگفت اينها اروپايي، امريكايي يا 
برزيلي هستند و من نمي  توانم. اين روحيه از همين 
فرهنگ ايران آمده است، مخصوص او نيست، بلكه 
فرهنگ ايراني است ما امثال علي دايي در جبهه 
خيلي داشتيم؛ يعني در هشت سال دفاع مقدس 
قهرمانان بسياري داشتيم كه گفتند ما مي  توانيم 
و توانستند؛ من خودم از نزديك شاهد بودم مثل 
اينجا كه عرصه مسابقه اس��ت، در ميدان جنگ 
س��ه تا رزمنده در آن عرصه يك گردان عراقي را 
خلع سلاح كردند، چون حرفش��ان اين بوده كه 
مي  توانيم حالا نه اين ميدان سخت تر و سنگين تر 
از ميدان جنگ است و نه رونالدو و نيمار مسلح تر از 
ارتش ددمنش صدام است. فقط وقتي كه انسان به 
خودش و خداي خودش ايمان داشته باشد، خيلي 

راحت مي  تواند بايستد. 
وقتي مربي مي  بيند كه تيمش حتي 
قبل از مس�ابقه هم حس برد ندارد، 

بايد چكار كند؟
وقتي مربي مي  بيند چنين حسي در تيم نيست، 
چرا براي تيم هاي بزرگي مثل پرسپوليس، سپاهان 
يا نساجي روانشناس ورزشي نمي  آورد تا بيايد با 
10 دقيقه صحبت كردن با اعضاي تيم به شكلي با 
آنها جلو رود كه از نظر ذهني آماده شوند، مخصوصاً 
در مورد رونالدويي كه سال هاي آخر كارش آمده 
عربستان تا دلار جمع كند و اگر پير نشده بود در 
همان اروپا و امريكا مانده بود. بعدش هم همانطور 

كه ديگران گفتند اصلاً در زمين نمي  توانست بدود 
در نتيجه اين نشان مي  دهد آن خودباختگي اثر 

منفي خود را در بازي داشت. 
خب شايد آن بازيكن يا مربي پيش 
خودش مي  گوي�د من اگ�ر بخواهم 
خيلي خودم را دس�ت ب�الا بگيرم و 
با غ�رور وارد ب�ازي ش�وم راحت تر 
شكس�ت مي  خورم، بنابراين تفكر 
كمتر ديدن خود شايد حمايتگر من 

باشد. 
غرور كه بيماري اس��ت، ولي اعتماد به نفس آن 
هم نه به شكل كاذب در حد توانمندي های خود 
فرد چيز مطلوبي است. انتقاد من اين است كه در 
يك مسابقه بزرگ كه جنبه مسابقه دو تا تيم هم 
ندارد، حتماً بايد كنار اين بازيكنان يك روانشناس 
ورزشي داشته باشيم كه براي او توضيح بدهد كه 
نه غرور ش��ما را بگيرد و نه از ط��رف ديگر خود را 
دست كم بگيري، بلكه بايد بداني با توجه به اينكه 
يكسري تكنيك ها و تاكتيك ها را در طول زمان 
يادگرفته اي و اين هم يك كار تيمي است مي  تواني 
با آنها به بازي ورود كني و ت��ا جايي كه در توانت 
هست كار خود را انجام بدهي نتيجه هم هرچيزي 
كه شد، شد. وقتي كه اينگونه ما با طرف برخورد 
كنيم، همان مي  شود كه بيرانوند قبل از مسابقه 
مي  گويد چطوري كريس و بعد در بازي هم پنالتي 
او را مي  گيرد يا آقاي عابدزاده در بازي با استراليا به 
بچه ها روحيه مي  دهد و در فاصله كوتاه آنگونه دو تا 
گل مي  زدند و به جام جهاني مي  رسند. اينها همش 
نتيجه روحيه دادن است. ما مي  گوييم نه خودتان 
را دست پايين بگيريد و نه اعتماد به  نفس كاذب 
پيدا كنيد، بلكه بفهميد هر كسي در هر جايي كه 

هست، اندازه خودش باشد. 
من مثال جبهه را براي همين زدم؛ يك طرف تمام 
دنيا بود يك طرف هم ايران دليل اينكه ما جنگ را 
نباختيم همين تفكر بود كه جوان 20 يا 25 ساله 
ما گفت آن طرف هر كسي مي  خواهد باشد، تمام 
دنيا هم اگر باشند من بايد بتوانم؛ همت، خرازي، 
زين  الدين، باكري همي��ن را گفتند، خدا رحمت 
كند همكلاسي و دوست ما شهيد قاسم سليماني 
هم همين را گفت و ديديم كه اين روش در واقعيت 
امتحان شد. حالا فوتبال كه سنگين تر از ميدان 
جنگ نيس��ت. ما چنين تجرب��ه اي را داريم و به 

راحتي مي  توانيم آن را به كار گيريم. 
من مي  خواهم عرض كنم اگر تيم ها يك روانشناس 
ورزشي كاربلد داشته باش��ند، به راحتي مي  شود 
روحيه بچه ها را به ش��كلي افزاي��ش داد كه نه با 
اعتماد به نفس كاذب، بلكه به ش��كل واقع بينانه 
بتوانند از اين مشكلات روحي و رواني كه موجب 

باخت مي  شود، جلوگيري كنند. 

ت�ا الان بحث حرف�ه اي داش�تيم از 
ورزشكار حرفه اي تا بسيجي نوجواني 
كه در جنگ مهارت پي�دا كرده بود. 
در اين ميان الگويي كه بتوان به يك 
جوان يا نوجواني كه در جامعه فعلي 
زندگي مي  كند و ممكن است خود را 
جلوي مشكلات از پيش باخته ببيند، 

چيست؟
ما سه تا مس��ئله داريم يكي اعتماد به نفس كاذب 
بالا، يكي اعتماد به نفس كافي و ديگري هم اعتماد 
به نفس پايين است خود اعتماد به نفس كاذب بالا 
كه مي  گويد مثلًا من الان مي  روم پدر رونالدو، پله، 
نيمار و كي و كي را در مي  آورم. خودش نوعي عدم 
اعتماد به نفس و عدم واقع بيني است. انسان سالم، 
انساني است كه در هر حوزه اي واقع  گرا و واقع  بين 
باش��د. بحث اينجاس��ت كه وقتي ما نسبت به هر 
پديده اي حالا مثلًا در بحث فوتبال تيم الاتحاد يا 
النصر را خوب بشناسيم، تاكتيك  ها، تكنيك ها و 
توانمندي هاي آن را خوب بشناسيم و تحليل درست 
انجام دهيم، يعني همان كاري كه در ميدان جنگ 
مي  شود و رزمندگان همين كار را انجام مي  دهند و 
همچنين از طرف ديگر توانمندي ها و نقاط ضعف 
خودمان را بشناسيم و روي نقاط ضعفمان كار كنيم 
يعني يك اعتماد به نفس واقع بينانه داريم و در كنار 
آن تلاش در جهت كاهش نقاط ضعف مي  ش��ود و 

اگر چنين مسيري را برويم، اسير نام و نشان كسي 
نمي  شويم.  چطوري اس��ت كه فرد در مسابقه اي 
شركت مي  كند، 100هزار تماش��اگر طرفدار تيم 
مقابل هستند، ولي او اصلًا كاري به جمعيت ندارد. 
ش��ايد ديده باش��يد بازيكنان سياه پوست توسط 
سفيدپوستان افراطي و نژادپرست مورد توهين قرار 
مي  گيرند و كنار زمين براي آنها موز پرتاب مي  كنند 
تا اينگونه روحيه آن��ان را تضعيف كنند. يك دفعه 
ديدم اتفاقاً يكي از اين بازيكنان رفت موز را برداشت 
بازش كرد يك گاز زد و تش��كر كرد، گذاشت كنار 
زمين و بعد هم رفت يك گل هم زد. اين يعني من 
اسير رفتارهاي غلط تو نمي  شوم و اعتماد به نفس 
خود را از دست نمي  دهم. در جامعه هم همين گونه 
است، بالاخره زندگي س��رتاپا مشكل است؛ يعني 
در 80 سالي كه به شكل خوش بينانه انسان ها عمر 
مي  كنند هميشه دردسر دارند حالا بايد موقعيت 
خود را بشناسند، نقاط ضعف را بشناسند، هدف و 
روش را بشناسند و از اهل فن كمك بگيرند تا بتوانند 

از مسير عبور كنند و ان  شاءالله به نتيجه برسد. 
ن�وع رفتار ما ه�م در اين ن�وع تفكر 

ورزشكاران مؤثر بود؟
از بس قبل از آمدن رونالدو اين اتفاق را بزرگ جلوه 
داديم و فكر كرديم كه الان رخدادی عجيب و غريب 
در كشور دارد اتفاق مي  افتد و از وزير و وكيل، صاحب 
منصب تا اهالي ورزش، آنقدر اين مسئله را تبليغاتي 
كرديم خود به خود يك جوان 20 ساله يا 26 ساله اي 
كه مي  خواهد ب��رود در زمين از آن اث��ر رواني پيدا 
مي  كند. در حالي كه وزن دادن ما به مس��ائل بايد 
به اندازه خود مسئله باشد و بيشتر از آن نباشد، اين 
آقا 36 ساعت آمد ايران و ديديم كه هيچ اتفاقي هم 
نيفتاد. البته يكي ديگر از عواملی كه موجب چنين 
رفتارهايي هم مي  ش��ود، عدم ارتباط است، يعني 
اگر اين آقا سه بار ديگر بيايد و برود من به شما قول 
مي  دهم، مردم به هيچ وجه به استقبالش نمي  روند 
و برايشان عادي مي  شود و ما زياد چنين مسائلي را 
ش��اهد بوده ايم. در كل اگر اينگونه به سراغ مسئله 
برويم و بي  خود در بوق  وكرنا نكنيم و همه بس��يج 
نش��وند براي اينكه رونالدو آمده و در حد وزنش به 
آن بپردازيم، قضيه حل مي  شود ما اين همه قهرمان 
داخلي داريم اصلاً به آنها توجه نمي  كنيم و متأسفانه 

هميشه مرغ همسايه براي ما غاز است. 
اين مواجهه چندباره با مشكلات در 

زندگي معمول هم مؤثر است؟
يكي از راه هاي درمان در حوزه روانشناس��ي بحث 
مواجهه و اشباع است، يعني ما مي  گوييم برو در دل 
قضيه با آن روبه رو شو، تكرارش كن تا ترس  هايت 

بريزد و واقع گرايانه با مسئله روبه رو مي  شوي. 
چندبار شكست موجب نمي  شود كه 

طرف حس نااميد پيدا كند؟
بسكتبال در امريكا صنعت است و در بازي ها ميليارد 
دلار پول جابه  جا مي  ش��ود، از ماي��كل جردن كه 
بزرگ ترين بسكتباليست امريكايي است، مي  پرسند 
اين همه موفقي��ت را از كجا به دس��ت آوردي؟ او 
مي  گوي��د من در 23 ت��ا بازي آخرين ت��وپ را كه 
به س��مت س��بد انداختم، اگر مي  رفت در سبد ما 
مي  برديم و اگر نمي  ش��د آنها مي  بردن��د و در اين 
23 بازي پرتاپ توپ من وارد سبد نشد و باختيم، 
اين حجم از موفقي��ت را به دليل بي��ش از 6 هزار 
پرتاب ناموفق به دس��ت آوردم. اساساً راه پيروزي 
از شكس��ت مي  گذرد؛ يعني اگر كسي توانمندي 
شكس��ت ندارد نبايد انتظار پيروزي داشته باشد، 
چون قانون طبيعت اين است و ما اگر مي  خواهيم 
در زندگي موفق شويم بايد شكست هاي پياپي را 
بپذيريم تا پيروزي به  دس��ت بيايد، ولي البته بايد 
از شكست هايمان هم درس بگيريم نه اينكه فقط 

شكست ها را تكرار كنيم.  

خودباوریزمانجنگحتیدرزمینچمنبهکارمامیآید
بررسي روانشناسانه تصور از پيش بازنده در گفت وگوي »جوان« با عليرضا شريفی، روانشناس اجتماعی

عامل شكست از كريس رونالدو و پيروزي در دفاع مقدس اين بود 
كه در جنگ جوان 20 ساله ما گفت آن طرف تمام دنيا هم اگر باشد من بايد بتوانم و توانست  

سروصدايدانشگاههايعلومپزشكيهم
ازکمبودپزشكبلندشد!

ب�ا وج�ود گلاي�ه   مس�ئولان دانش�گاه هاي عل�وم پزش�كي از 
كمبود پزش�ك متخص�ص، ممكن اس�ت مجلس باعث تش�ديد 
اين مش�كل ش�ود. در آس�تانه بررس�ي بخ�ش س�لامت لايحه 
برنام�ه هفتم، »ج�وان« از ن�گاه مس�ئولان وزارت بهداش�ت به 
بررس�ي مش�كل كمب�ود پزش�ك متخص�ص پرداخت�ه اس�ت. 
كمبود پزشك متخصص، مسئله امروز و ديروز كشور نيست. از دوره قبل 
از انقلاب تا كنون، تعداد پزشكان رشد چشمگيري داشته است. با وجود 
اين ، همچنان نقاط مختلف كش��ور با نبود دسترسي كافي به پزشك 

متخصص دست و پنجه نرم مي كنند. 
براي مثال لرستان يكي از اس��تان هاي محروم كشور است. اين استان 
مشكلات مختلفي در زمينه تأمين پزشك متخصص دارد. دكتر دلفان، 
رئيس دانشگاه علوم پزشكي خرم آباد، در همين باره گفت: »تنها چند 
متخصص و فوق تخصص گوارش در خرم آباد داريم و اين در حالي است 

كه ساير شهرهاي استان نيز به اين پزشكان متخصص نياز دارند.«
سه ماه پيش از اين اظهارات، معاون توس��عه مديريت و منابع انساني 
وزارت بهداشت نيز در س��فر به اين استان، به طور تلويحي اين كمبود 
پزش��ك متخصص را تأييد كرد و گفت: »كمبود پزش��كان متخصص 
توسط دانشگاه علوم پزشكي ارزيابي و از سوي وزارت بهداشت نيز تلاش 

مي شود تا مشكلات تأمين متخصص برطرف شود.«
 كمبود پزشك متخصص؛ درد مشترك استان هاي محروم

در ماه هاي اخير برخي ديگر از مسئولان دانشگاه هاي علوم پزشكي نيز 
در مورد كمبود پزشك متخصص سخناني را ايراد كرده بودند. خردادماه 
بود كه دكتر آشوبي، رئيس دانش��گاه علوم پزشكي گيلان، در نشست 
شوراي سلامت تالش به اين موضوع پرداخت. وي املش را سالمندترين 
شهرستان كشور خواند و گفت: »اگر روند رشد جمعيت در استان گيلان 
و حتي شهرس��تان تالش به همين روال ادامه داشته باش��د، نه تنها در 
بسياري از بخش ها از جمله پزش��ك متخصص بلكه در داشتن پزشك 
عمومي نيز با چالش جدي مواجه خواهيم ش��د.« چند روز پس از اين 
خبر، معاون درمان دانشگاه علوم پزشكي هرمزگان نيز بر كمبود پزشك 
متخصص موجود در برخي مناطق اين استان صحه گذاشت. دكتر زارعي 
با اشاره به اينكه شرايط مناطق و بعد مسافت علت جذب نشدن نيروهاي 
متخصص است، افزود: »در شهرستان هاي جاسك و بشاگرد با كمبود 
پزشك متخصص مواجه هستيم. وي به نياز شهرستان هاي ديگر اين 
استان به پزشك نيز گريزي زد و ادامه داد: با توجه به بازگشت اين نيروها 

به محل تولد خود، امكان استفاده دائم از اين نيروها وجود ندارد.«
با گذشت سه ماه، اين بار نوبت به مسئولان دانشگاه علوم پزشكي زنجان 
رسيد تا از كمبود پزشك متخصص در اين استان بگويند. پس از انتشار 
شكايات مردمي از وضعيت نوبت دهي در برخي بيمارستان هاي شهر 
زنجان، مدير روابط عمومي دانشگاه علوم پزشكي اين شهر واكنش نشان 
داد و گفت: »خود سيستم نوبت دهي در بيمارستان ها مشكل ندارد و 
مشكل اصلي، كمبود پزشكان متخصص در بيمارستان ها است. سعي 
بر اين است كه مشكل مربوطه حل شود. « وي با اشاره به اينكه با كمبود 
پزشك متخصص تعداد ويزيت بيماران نيز محدود شده است، افزود: »در 
حال حاضر تعداد مراجعه بيماران بالا بوده و محدوديت ويزيت باعث 

ايجاد مشكل شده است.«
 چرا كمبود پزشك متخصص برطرف نمي شود؟

كارشناس��ان موارد مختلفي را عامل بروز كمبود پزشك متخصص در 
كشور مي دانند. يكي از اين موارد را شايد بتوان در سخنان دكتر دلفان، 
رئيس دانشگاه علوم پزشكي خرم آباد، پيدا كرد. وي معتقد است: »يكي 
از علت هاي موجود، اين است كه تعداد متخصصي كه تربيت مي شود 
كم است. س��الانه حدود 2هزارو500 نفر متخصص و فوق تخصص در 
كشور تربيت مي شود كه به طور مثال سهم لرستان از اين تعداد حدود 

۷0 نفر است.«
براساس گفته دكتر دلفان  به نظر مي رسد افزايش ظرفيت پذيرش در 
دوره تخصص پزشكي راهكار خوبي باشد. وزير بهداشت نيز چندي پيش 
با اشاره به اينكه افزايش ظرفيت اين دوره در دستور كار اين وزارتخانه 
است، گفت: »كمبود پزشك متخصص در كشور به تربيت و آموزش ما 
بستگي دارد و ما به اندازه ظرفيت خود تربيت مي كنيم. وي افزود: برنامه 

ما در اين زمينه افزايش 25 درصدي پزشكان متخصص است.«
 سدي به نام برنامه هفتم

با وجود وعده هاي وزير بهداشت مبني بر افزايش ظرفيت دوره تخصص 
پزشكي، لايحه برنامه هفتم رويكرد ديگري را در پيش گرفته است. بر 
اساس »بند 6۹« اين لايحه، نسبتي جديد و ناشناخته، معيار افزايش 
ظرفيت دوره تخصص پزش��كي خواهد بود. جالب اين كه نسبت فوق 
براي اولين بار در سياستگذاري سلامت كشور مطرح مي شود. از طرفي 
هيچ كشوري تاكنون از اين نسبت براي بررسي وضعيت پزشكان خود 
استفاده نكرده است. در اين نسبت تعداد پزشكان عمومي، متخصص و 
دانشجويان دوره تخصص پزشكي به كار گرفته شده است. اين در حالي 

است كه دانشجويان دوره تخصص خود پزشك عمومي هستند. 
در هفته پيش رو نمايندگان مجلس به بررسي لايحه برنامه هفتم ادامه 
خواهند داد. اين نس��بت نيز همچنان در »بند ج ماده 6۹« اين لايحه 
جا خشك كرده اس��ت. در صورت تصويب اين نسبت، تأمين پزشك 
متخصص مورد نياز كشور با ابهام روبه رو خواهد شد، چراكه از يك سو 
مشخص نيست اين نسبت كارايي لازم را داشته باشد. از سوي ديگر تا 
سال 1۴06 بايستي اين نسبت ملاك برنامه ريزي هاي وزارت بهداشت 
در حوزه تربيت پزشك متخصص قرار گيرد.  به هر حال فرصت كوتاهي 
تا بررسي اين نس��بت در صحن مجلس باقي مانده است. كارشناسان 
معتقدند مجلس مي تواند اين بند را حذف و وزارت بهداشت را موظف 
به ارائه برنامه   مشخصي در اين زمينه كند، چراكه باقي ماندن اين نسبت 
در برنامه هفتم، نخواهد توانس��ت مشكل كمبود پزشك متخصص در 

دانشگاه هاي علوم پزشكي كشور را برطرف كند. 

حسین سروقامت

»مردهايبيصفات«
یا»مردهايمتعهدبامحبت«؟

ناپايداري پيوندهاي عاشقانه يكي از زواياي پنهان فرهنگ سوداگرانه   
غرب اس��ت. آدرين برجس درباره روابط زن و مرد مي نويسد: »وعده  
تعهد، در بلند مدت پوچ و بي معني است. «  كريل روسبولت، »متخصص 
رابطه« در دانشگاه كاروليناي شمالي، معتقد است احساس تعهد افراد 
اوج و حضيض يا طلوع و افول دارد. او با تأكيد بر »مردهاي بي صفات« 
به مردها توصيه مي كند: »شما سهام هايي مي خريد و مادامي كه اين 
اميد وجود دارد كه ارزش آنها افزايش ياب��د، آنها را نگه مي داريد، ولي 
وقتي سودها در مسير كاهش بيفتد يا ديگر سهام ها درآمد بيشتري را 
نويد دهد، بي درنگ آنها را مي فروشيد. فوت و فن اصلي اين است كه از 
اين لحظه غفلت نكنيد. «  از نظر آنان شراكت هاي احساسي و جنسي، 
پيروي از خواسته ها به معناي باز نگه داشتن در »به روي ديگر احتمالات 
عاشقانه «اي اس��ت كه به قول لامون و كاترين جاروي، »ممكن است 

رضايت بخش تر و ارضاكننده تر باشند.« 
اين نظريه پردازان دنياي شيطاني معتقد به »برانگيختگي سريع و اطفاي 
فوري خواسته ها« هس��تند با اين بيان كه اجازه دهيد خواسته هايتان 
بدون نمايشنامه اي مقرر شده، نمايش را اجرا كنند. از نظر آنان رابطه 
جنسي مرد با زن استفاده  اتفاقي است و پيش از هر چيز، كاملًا يك بار 

مصرف و دورانداختني است. 
آدرين برجس مي گويد: »روابط مرد و زن، سرمايه گذاري هايي مثل هر 
سرمايه گذاري ديگري هستند، ولي آيا تا به حال برايتان اتفاق افتاده 
كه به سهام هايي كه تازه از كارگزار سهام خريده ايد، سوگند وفاداري 
ياد كنيد؟ آيا در چنين موردي قسم خورده ايد كه در سختي و آساني، 
در ثروت و فقر، »تا هنگامي كه مرگ ما را از هم جدا سازد« هميشه به 
يكديگر وفادار بمانيد؟ آيا هرگز زيرچشمي به جايي نگاه نكرده ايد كه 

غنايم بيشتري به شما چشمك زده است؟« 
زيگمونت باومن در كتاب خود با عنوان »عشق سيال« توصيه مي كند: 
بايد از حالا به بعد بيشتر اين سؤال را از خود بپرسيد كه »اين كار براي 
من چه س��ودي دارد؟« و با قاطعيت بيش��تري از شريك جنسي خود 
بخواهيد فضاي بيشتري به شما بدهد؛ يعني فاصله   خود را با شما حفظ 
كند و به طرزي احمقانه انتظار نداشته باشيد كه وقتي كسي تعهدي را 

پذيرفت براي هميشه به آنها پايبند بماند. 
او مي گويد: »نگذاريد گي��ر بيفتيد. از آغوش هاي��ي كه خيلي محكم 
هستند، دوري كنيد. به ياد داشته باشيد هر چه دلبستگي ها و تعهدات 
شما عميق تر باشد، بيش��تر در معرض خطر قرار داريد. . . ، البته  به ياد 
داشته باشيد كه نهايت حماقت اين اس��ت كه همه  امكانات خود را در 

يك جا به كار بگيريد!«  
اين ن��گاه جهان »فرديت بخش��ي« بي امان غرب متوحش اس��ت كه 
گريبانگير انس��ان هاي مفلوك آن شده اس��ت. درنده خويي در دنياي 
آزاد و بي قيد و بند غرب تا بدانجا پيش مي روند كه دريدا معتقد است: 
برخي از عناصر تحريك جنسي ممكن است به گونه اي باشد كه همگان 
هنوز هم آن را »منحرف« بدانند و »تقبيح« كنند، مانند رابطه جنسي 
با كودكان؛ ولي در دوران سيال مدرن ما ديگر قوايي وجود ندارد كه در 
ترسيم مرز ميان رابطه جنسي »صحيح« و »منحرف«به كار رود. امروز 
عصري فرا رس��يده كه در آن بايد  با توجه به »آزادي انتخاب« هرگونه 

مجراي تخليه نيروي جنسي را تقويت كرد. 
اما  نگاه اسلام به روابط جنسي زن و مرد در چارچوب خانواده و دو مؤلفه 
 ارتباط در خانواده »مودت« و »رحمت« است. خداوند در آيه 21 سوره 
روم مي فرمايد: »و از نش��انه هاي او اينكه همسراني از جنس خودتان 
براي ش��ما آفريد تا در كنار آنان آرامش يابي��د و در ميان تان مودت و 
رحمت قرارداد. . . «  در اين آيه اش��اره به »م��ودت« و »رحمت« مابين 
اعضاي خانواده و حتي جامعه خ��ارج از خانواده دارد و از »خصوصيت  
رابطه اي« بين زن و مرد به عنوان دو مؤلفه  ارتباط در خانواده سخن به 
ميان مي آورد. علامه طباطبايي در تفسير اين آيه مي فرمايد: مودت به 
معناي محبتي است كه اثرش در مقام عمل ظاهر باشد و »رحمت« به 
معناي اين است كه نس��بت به رفع محروميت از هم در جهت رسيدن 
به كمال و رفع نقص از هم در مقام عمل برآيد و او را وادار كند تا طرف 

مقابل خود را از محروميت نجات دهد و نقصش را رفع كند. 
مودت به معناي محبت باثبات و شديد همراه با توجه و مراعات است 
كه مانند صميميت دوس��ويه و متقابل است؛ يعني محبتي طرفيني و 
رفتاري است و محدود به صميميت قلبي و كلامي نيست  و »رحمت« 
به معناي محبتي همراه با رقت قلب و نرم دلي است كه حالت ايثارگرانه 
و حمايتگرانه دارد و در جهت برطرف ساختن نقصي توسط شخصي كه 

آن كمال و امكان را داراست، صورت مي پذيرد. 
از نظر اسلام ازدواج و پايبندي به كانون خانواده نشانه  شخصيت انساني 
و اساس تكامل زن و مرد است و مقوله اي است كه خداوند، انسان را به 
آن كرامت بخشيده است. امام رضا عليه السلام مي فرمايد كه تشكيل 
خانواده امري عقلي اس��ت و اگر بر فرض تأكيد دين ه��م بر آن نبود، 
انسان هاي خردمند و كس��اني كه در پي موفقيت در زندگي هستند، 

ازدواج را در اولويت كارهايشان قرار مي دادند. 
هدف روابط انساني در قرآن حركت به سمت كمال و وحدت اجتماعي 
است؛ در جامعه اسلامي با حركت به س��مت مودت و رحمت؛ اتحاد، 
مفاهمه و اش��تراك روزافزون خواهد ش��د. الگوي رابطه اي در جامعه 
اسلامي الگوي رابطه  »خانواده گونه« اس��ت. تحقق ارتباطات كامل و 
مطلوب اسلامي در راستاي سعادت اجتماع و ايجاد وحدت و انسجام 
براي حركت در مسير رشد و كمال در سايه برقراري محبت، صميميت، 

مودت و رحمت. 
در اسلام به طور ويژه ارتباط با زن؛ ارتباط براساس حفظ كرامت اوست. 
از ديدگاه اسلام روحيه لطيف زن حراستي ويژه مي طلبد. كرامت زن به 
دست خود و اجتماع حفظ مي شود و چگونگي تعامل فردي و اجتماعي با 
وي در اين زمينه بسيار مؤثر است. زن با توجه به ساختار روحي و جسمي 
خاص از شخصيتي ويژه برخوردار است و پاسداشت كرامت زن موضوعي 
اس��ت كه به چگونگي حضور زن در جامعه و خانواده جهت مي دهد و 
نوع رفتار و موضع گيري هاي وي را س��امان مي بخش��د و بر تصحيح و 
سالم سازي ارتباط زن و مرد تأثير مي گذارد. در حوزه خانواده چگونگي 
رفتار و گفتار همس��رش با او، رعايت حقوق جنسي او، نفي خشونت و 

تأمين مخارج زندگي زن همگي بر حفظ كرامت زن تأكيد دارند. 
سؤال اين است كدام رابطه را به عنوان يك انسان آزاده مي پسنديم؟

شادكامي چيز بدي است؟ نه. . . بسياري در دنياي جديد زندگاني 
خود را بر اساس شادماني بنا كرده اند. براي آن مكتب ساخته، 
نامش را »Hedonism« نهاده و معتقد به لذت گرايي شده اند ! 

اينها درست، اما پيرامون شادكامي سه دروغ شاخدار هست كه 
اگر از آنها غفلت بورزيم، زندگي ما را دگرگون مي سازد. 

نخس�ت آنكه ش�ادكامي احس�اس پايه آدمي اس�ت و اندوه 
غيرطبيعي و ناهنجار؛ اينگونه نيست. خداوند آدمي را چنين 
نيافريده است. دوم آنكه مفهوم شادكامي، داشتن حس خوب 
اس�ت؛ خير. . . گاهي حس بدي داريم، اما با شادكامي در مسير 
هدف�ي متعالي حركت مي كنيم. س�وم آنك�ه بدحالي علامت 
مشكل است. نه؛ گاهي خوشحال نيستيم، اما مشكلي هم وجود 

ندارد. اين از دروغ ها. . . اما حرف راست چيست؟ 
اگر آدمي هس�تيم با انعطاف پذيري، قابليت ب�ودن در لحظه، 
گش�ودگي در برابر تجربيات پيش رو و عمل گرايي در راستاي 

ارزش ها... ما واقعاً شادكاميم!
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سالتمامشدومعلمنیامد
 عس�گر- تهران: ب��ا آنكه بيش از 15 روز از ش��روع س��ال 
تحصيلی جديد گذشته است، متأس��فانه هنوز مدرسه دخترانه 
آزادی منطقه 1۴ ته��ران همچنان در بس��ياری از دروس دوره 
هفتم معلم ندارد و كسی نيز پاس��خگوی نگرانی والدين نيست. 
لطفا مسئولان آموزش و پرورش منطقه 1۴ نسبت به تأمين معلم 

سرعت عمل بيشتری داشته باشند.

سلام بر ش�ما مخاطبان هميش�گي »جوان«. 
اين س�تون متعلق به شماس�ت. دلگويه هاي 
ش�ما عزي�زان را از طري�ق ش�بكه هاي 
 0۹۱۹0۹۶۸۵30 ش�ماره  ب�ا   اجتماع�ي 
 پذيرا و  شنوا هستيم. در نظر داشته باشيد اين 
ستون را مسئولان و مديران با حساسيت ويژه 

مي خوانند.  اسكن كنيد

فريبا پروينیان /  پژوهشگر حوزه زن و خانواده

محمد زنگويي

سعيد صادقی |  باشگاه خبرنگاران جوان

از بس قبل از آمدن رونال�دو اين اتفاق 
را بزرگ جل�و داديم و فك�ر كرديم كه 
الان رخ�دادی عجي�ب و غري�ب در 
كش�ور دارد اتفاق مي  افت�د و از وزير و 
وكيل، صاحب منصب ت�ا اهالي ورزش، 
آنقدر اي�ن مس�ئله را تبليغاتي كرديم 
خود ب�ه خ�ود ي�ك ج�وان 20 س�اله 
يا 2۶ س�اله اي كه مي  خواه�د برود در 
زمي�ن از آن اث�ر روان�ي پي�دا مي  كند

سجاد آذري
  گفت وگو


